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annak az „érdekes Fényű nemtudásnak” mindig át 

kell világíTania a „TudoTT” világába.
Darvasi László törökszentmiklósi, berlini, New York-i volt szegedi hallgató, aki – bár már szeret budapesti 
lenni – részben mindig szegedi marad. Hogy miért? Többek között ez is kiderül a következő interjúból.

Mit jelentettek számodra a szegedi hallgatói évek?
’82 és ’86 között jártam az akkori Juhász Gyula Tanárképző 
Főiskolára, magyar-történelem szakra. Nagyon határozottan és 
erőteljesen emlékszem arra, hogy a nAgy istván vezette történelem 
tAnszék oktAtói, mint például Szegfű tanár úr, Bezdán Sándor 
vagy a később 3/3-mal lebukott Kovács Zoltán demográfus milyen 
erősen dolgoztAk Azon, hogy Az ott egy otthon legyen, kollektív 
történésekkel, összetArtássAl. Azon tehát, hogy egyszerűen otthon 
érezzük magunkat. A Magyar Tanszék kicsit izoláltabb volt, 
ugyanúgy komoly és fontos tanárokkal, mint például Kovács 
András, aki később elment az egyetemre tanítani. Emlékszem, 
hogy az első két évben nagyon keményen meg lettünk hajtva. A 
saját gyerekeimen látom, hogy már nem kell annyit seggelniük, 
mint annak idején nekünk. De én szerettem oda járni, szerettem 
a főiskolát.

Kik voltak igazán hatással a későbbi pályafutásodra?
Az előbb említettek feltétlenül, de ide sorolnám még Kiss Feren-
cet is, aki egyébként népi beállítottságú irodalmár volt. Nagyon 
szépen bánt velünk. Fontos, hogy minden héten el kellett olvas-
nunk egy nagyregényt, amit be is vasalt rajtunk. Na, most ezt 
képzeljük el ma! 

Éltél Berlinben, New Yorkban is. Mit adtak Hozzád ezek a városok? 
Milyen volt hazajönni?
Körülbelül 20 éven keresztül éltem Szegeden. Amikor már 
megvolt az állásom az Élet és Irodalomnál, és onnan jártam 
fel Budapestre, akkor félelmetes és idegen volt a város, szo-
rongtam tőle, nem nagyon szerettem, ugyanakkor volt ben-
ne valami vonzó is. Később egy családi változás következtében 
kerültem el Szegedről úgy, hogy egy évre Berlinbe mehettem 
DAAD ösztöndíjjal. A nagyvárosi életet tulajdonképpen Berlin-
től kaptam meg, ami számomra azért is érdekes, mert ’93-tól 

Én leginkább azt tanultam meg a főiskolán, És 
szerintem ez a legfontosabb tudás, hogy mi 

az, amit nem tudok. azt tehát, hogy amit tudok, az 
kevÉs. lehet vele gazdálkodni, de amit nem tudok, az 
mindig több, És valahogy mindig fontosabb. annak 

az „Érdekes fÉnyű nemtudásnak” mindig át kell 
világítania a „tudott” világába.



kezdve minden évben kiutazom, hol egy-két hó-
napra, hol egy évre, és a szemem láttára épült 
fel az a fantasztikus csodaváros. Ilyen csodaváros  
New  York is, de az egy UFO. Ott inkább a mú-
zeumok vonzanak, például a Whitney (Whitney 
Museum of American Art), a MoMA (Museum of 
Modern Art), vagy a Frick Collection, ahol meg-
ismerhetjük a 20. századi művészet csúcstelje-
sítményeit. new yorkbAn és berlinben egyébként 
éppúgy mAgyAr regényt írtAm, AhogyAn itthon. igAzá-
ból tudtAm, hogy sohA nem fogok odAtArtozni, nem 
mArAdok ott, hogy Az egy átmeneti állApot. Vissza-
kerültem Budapestre, és nagyon megszerettem 
itt élni. Vidéki gyerek vagyok, törökszentmiklósi, 
ami egy lepukkant kis mezőváros, de számomra 
ez valahogy soha nem volt sem egzisztenciális, 
sem szellemi, sem írói probléma. Háy János vagy 
Grecsó Krisztián például nagyon sokat foglalkoz-
nak az elszármazással, a tagozódással, az identi-
tás kérdésével. 

A 2009-es „Virágzabálók” című regényedet sokan 
„Szeged regényeként” emlegetik. Te mit gondolsz 
erről?
Sok „Szeged regény” van, például Temesi 
Ferenc „Por” című regénye is felfogható annak.   
Ezt nem az én tisztem megítélni, de biztos, hogy 
ha én egy nagy formához nyúlok, abban nagyon 
hangsúlyosan benne van Szeged, ahogyan az 
első nagy regényemben, „A könyvmutatványosok 
legendájában” is, vagy „A zord apa” című 
kisregényben, amit a Magvető adott ki, amikor 

50 éves lettem. Abban a 20. századi Szeged 
van benne, a 19. századi „Virágzabálókban”, 
és most írom azt a regényt, ami a szegedi 
boszorkányüldözések idején játszódik. 
Azt tehát, hogy mit jelent a „Virágzabálók” 
Szegednek, én nem tudom megmondani, döntsék 
el a kritikusok vagy az irodalmárok. 

Mikorra várható a boszorkányüldözésekről szóló 
regény megjelenése?
Nem állok rosszul, de azért még sok munkám 
van vele. A kiadó a 2016-os Könyvhétre szeretné, 
tehát legkésőbb márciusig el kellene készülnie. 

Hogy érzed magad írás közben?
Azt szoktam mondani, hogy a regényírás a 
legjobb állapot, ugyanakkor a legfélelmetesebb 
is. Ez nem olyan nagy test lesz, mint mondjuk 
a „Virágzabálók”, annak körülbelül a harmada 
vagy a fele, de tömény anyag. nem tudom, hogy 
más hogy vAn ezzel, de én félek, Amikor egy ilyen nAgy 
testet állítok elő, mert egy idő után Az embernek 
nincs normális rálátásA, hogy hol jó, hol nem jó, hol 
sok, hol kevés. de vAlószínűleg ez A legszebb félelem 
A világon.  

Én nem tudtam szegeden maradni, de 
hogy valahol a lelkem mÉlyÉn ott 

maradtam, az biztos. 
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Az Isten. Haza. Csal. 33 novellája emberi sorsokat jelenít meg. 
Az egész eddigi életed során megfigyelt sorsok „szolgáltattak” 
ehhez anyagot, vagy amikor regényt ír az ember, akkor még 
tudatosabban figyel az őt körülvevő világra?
Lassan 30 éve írok tárcákat, heti kettőt-hármat kell leadnom. Az én 
figyelmem is ki-kihagy, de azért folyamatos és nagyon intenzív is. 
Azt szoktam nézni, hogy egy bizonyos esemény, történés milyen 
formába illeszthető, tárcába, novellába vagy tárcanovellába. 
Nagyon súlyos dolgok történtek az én életemben is: anyám 
betegsége, apám halála, bizonyos családi dolgokkal való durva 
szembesülés. Ezek nagy része egyszerűen történetért kiáltott, 
így konkrét élményekből is született novella. Van persze fikció is. 
A horvát tengerparton láttam egy apát meg a lányát, a lányon 
láttam, hogy sérült, és csak bólogat, és AbbAn A pillAnAtbAn, Ahogy 
nézem őket, lejátszódott előttem egy történet, Amiből A „kőlépcső” 
című novellA született. Nagyon sok a személyes tapasztalat a 
novellákban. Egy részük személyes élmény, másik részük fikció, 
de végül minden fikció lesz, amit leírunk. 

Hogyan kezdődött Nálad a gyermekkönyvek írása? Ezek mellék-
szálak vagy már az egyik fő csapásirány? 
Amikor a kisfiam hat éves volt, akkor kezdtem el a Trapitit. Azt 
szerettem volna, hogy az legyen az első könyv, amit elolvas. Aztán 
nem így alakult, de ez nem baj. 

Amikor meghívnak valahova 
felnőttekhez, csak úgy megyek el, 
hogy ha ellátogathatok könyvtárba, 
vagy iskolába gyerekekhez is, 
ha leadhatok egy rendhagyó 
irodalomórát. A Somogyi-könyvtár 
segítségével sok Szeged környéki 
kis faluba utaztam el. Nekem ez 
most sokkal izgalmasabb, mint 
mondjuk felnőtteknek beszélni a 
novelláimról és a regényeimről. 
Ez mindig egy nagy kihívás, igazán 
résen és topon kell lenni, mert 
a gyerek nem türelmes, izegni-
mozogni kezd, és nem figyel, ha 
unalmas vagyok. Nekem nagyon 
fontos a gyerek. Vannak terveim, 
és félig megírt gyerekkönyvek a 
fiókban, csak az idő…

Köszönjük a fotókat a Grand 
Cafénak!

vannak írók, akik azÉrt írnak, mert bennük van 
a gyermekirodalom iránti zsigeri vonzódás, És 

vannak, akik koncepcióból írnak. az kiderült, hogy 
nekem van egy ilyen zsigeri vonzódásom. 


